
Nastal čas, kterému spousta lidí říká „dušičkový―. Venku je mlhavo, zataţeno, do toho občas prší, 

fouká vítr. Kdyţ vysvitne sluníčko na padající listí, často je to jen na chviličku.  

No a právě v této době se choulíme doma, svítíme, zapalujeme svíčky a drţíme se v teple našich 

domovů. A o teple je také jeden z příspěvků, který přišel do občasníku. Má nás vést k zamyšlení a 

snad i změně našeho zaţitého chování. 

Do listopadových dnů Vám přeji hodně sluníčka a ať Vám chuť vyjít si na procházku nic nekazí... 

Blanka Němcová 

V Á Ž E N Í  Č T E N Á Ř I ,  
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Váţení spoluobčané—sousedé v aktuální otopné 

sezóně, 

také Vám z kabátu nebo z prádla pověšeného 

venku na šňůře (kdyţ jej přinesete domů) „čpí― 

síra jak z pekla? Také se „bojíte― v zimě navečer 

vyvětrat nebo pootevřít okno na spaní?  

Souhlasíte, ţe „dýchat― v Trhové Kamenici je 

několikanásobně horší pro zdraví, neţ bydlet 

blízko rušné křiţovatky v centru velkoměsta? 

Nebo si řeknete: Nesmysl! Hloupé řeči!  

Bohuţel fakta jsou nezvratná. Přesná měření z 

obdobně velké a situované obce Havlovice 

z Podkrkonoší ukázala, ţe tamní domácí 

„komíny― vyprodukovaly za jednu sezónu 

šestkrát více rakovinotvorných látek, neţ vypustí 

průměrná teplárna. A to je šokující.  

Stručný souhrn zprávy: Čtyři nákladní auta plná 

prachu, bazén 30x60x2,5 metru hluboký oxidu 

siřičitého a trochu menší oxidů dusíku, 60 kg 

směsi polyaromatických uhlovodíků, 250 gramů 

olova a 145 gramů arsenu. To vše vyprodukovali 

obyvatelé Havlovic u Trutnova, tedy podhorské 

vesnice o 850 obyvatelích a 300 popisných 

číslech. Respektive jejich kamna za jeden 

kalendářní rok. Více detailů zde: http://

www.enviweb.cz/clanek/vzduch/62173/

vesnicko-ma-zacouzena.  

Podobně jako v naší Trhové Kamenic, tak i 

v Havlovicích vytápí řada domácností uhlím 

v neekologickém kotli a v rámci „úspor― ještě 

spaluje odpadky nebo cokoliv, co můţe shořet. 

Bohuţel však nezvratně platí: To, co spálím, opět 
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Občanské průkazy 

Od 1. ledna 2012 budou vydávány nové typy občanských 

průkazů. Tuto sluţbu budou provádět pouze pověřené úřady, 

jako je Městský úřad Hlinsko. Znamená to, ţe na našem úřadě 

v Trhové Kamenici, můţete podat ţádost o občanský průkaz 

nejpozději do 30. listopadu 2011. Občanský průkaz si pak i na 

našem úřadě vyzvednete. Po uvedeném datu vám bohuţel jiţ 

ţádosti o OP nevyřídíme. 

Městský úřad Hlinsko bude ještě od 1. do 14. prosince 2011 

přijímat ţádosti na stávající typ občanského průkazu. Pak 

proběhne odstávka, kdy nebudou vyřizovány ţádosti o 

občanský průkaz. Tato agenda bude obnovena aţ od nového 

roku. Počítejte proto se zmíněnou odstávkou a včas si 

poţádejte o nový občanský průkaz. Vydání nového občanského 

průkazu trvá 30 dní. 

Městský úřad Hlinsko nebude dne 18. 11. 2011 vydávat ani 

přijímat ţádosti o e-pasy z důvodu odstávky systému. 

Kalendáře na rok 2012 

Jako kaţdý rok nabízíme na našem úřadě za 70,- Kč stolní 

kalendáře na rok 2012 od pana Ludvíka Plašila, které jsou 

plné krásných fotografií Ţelezných hor a Ţďárských vrchů. 

Pokud máte rádi nebo víte o někom, kdo obdivuje snímky 

tohoto profesionálního fotografa zachycující přírodu a ţivot 

okolo nás, potěší i nabídka jeho fotografické publikace, kterou 

u nás lze zakoupit za 330,- Kč. 

Jako inspiraci na výlety v roce 2012 poslouţí kalendář 

rozhleden Čech a Moravy, který stojí 65,- Kč. 

U P O Z O R N Ě N Í  Z  Ú Ř A D U  M Ě S T Y S E  
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Komise kultury úřadu městyse Trhové kamenice srdečně zve 

nejširší veřejnost na pořad „Sobotní odpoledne s Mikulášem―. 

Bude se konat 3. 12. 2011, přesně od 14.30 hodin, 

v kulturním domě. 

Pro úvodní část si Mikuláš pozval 

divadelní spolek J. N. Štěpánka 

Chrudim. Herci sehrají pohádku 

„O l íném princi―. Následně 

přivítáme Mikuláše a jeho 

pomocn íky ,  k teř í  v  rámci 

mikulášské nadílky nezapomenou 

na ţádné z přítomných dětí. Další řádně označené dárky 

můţete Mikuláši, k předání, odevzdat před zahájením 

programu v šatně kulturního domu. 

Závěr sobotního odpoledne bude patřit tanečnímu veselí se 

skupinou „Kašpaři―. 

Občerstvení zajištěno. Vstupné dobrovolné. 

P O Z V Á N K A  N A  O D P O L E D N E  S  M I K U L Á Š E M  

I N F O R M A C E  Z  O R D I N A C E  

V měsíci listopadu nebudu ordinovat od středy 9. listopadu do 

pátku 11. listopadu 2011. 

Zastupovat mne po dobu mé nepřítomnosti bude MUDr. 

Svoboda v Nasavrkách. 

Děkuji za pochopení. 

MUDr. Zuzana Vančová 

Hodně zdraví a ţivotní pohody přejeme všem jubilantům, kteří 

oslaví v měsíci listopadu své kulaté narozeniny. 

 50 let Věra Boháčová, Trhová Kamenice 

 70 let František Vodráţka, Trhová Kamenice 

 96 let Marie Kábelová, Trhová Kamenice 

B L A H O P Ř Á N Í  
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Váţené zastupitelstvo, 

v loňském roce jsem převzala funkci ve výboru SRPDŠ po paní 

J. Mičulkové. Jedním z důvodů, proč opustila SRPDŠ, byl 

neúspěch prosazení pozdějšího začátku školy. Do funkce jsem 

šla s tím, ţe budu v jejích šlépějích pokračovat. 

Vím, ţe místní školu nenavštěvují jen zdejší děti a bylo by 

nutné změnit jízdní řády. Samozřejmě nikdo nechce, aby tu 

dojíţdějící děti byly ráno hodinu před vyučováním a odpoledne 

o další hodinu déle čekaly na náměstí na autobus domů! 

Nebudu se rozepisovat o zdravotních komplikacích, stresu 

atd., které s sebou určitě takhle časné vstávání nesou. 

I někteří učitelé přiznávají, ţe většina dětí první vyučovací 

hodinu prospí. A konkrétně moje 

dcera má vţdy od 7.20 hodin 

český jazyk nebo matematiku. 

Podle posledních průzkumů je 

tendence posouvat začátek 

vyučování na pozdější (ve 

městech aţ na 9.00 hodin) dobu. 

Děti pak dosahují i lepších 

studijních výsledků, a to by 

myslím, mělo být prioritou ve vzdělávání! 

Osobně jsem s paní ředitelkou Mgr. M. Pšornovou na toto téma 

mluvila, v zásadě není proti, ale chápu i její obavy z některých 

rodičů, kteří kaţdou změnu těţce nesou. 

V neposlední řadě stojí za zmínku i ekonomická stránka věci – 

celoroční svícení, vytápění atd. 

Věřím, ţe zdravý rozum a blaho našich dětí zvítězí a vy se mojí 

připomínkou budete zabývat. 

A společně dojdeme k nějaké rozumné změně. 

Děkuji 

Kateřina Kábelová, 

Předsedkyně výboru SRPDŠ Trhová Kamenice 

V Trhové Kamenici 19. 10. 2011 

Z A Č Á T E K  Š K O L N Í H O  V Y U Č O V Á N Í . . .  

A ještě jeden názor... 

Chtěla bych opět upozornit na problematiku začátku školního 

vyučování na místní základní škole, kde výuka začíná v 7.20 

hodin. 

Současné poznatky jednoznačně směřují k tomu, aby se 

začátek školního vyučování posunul od dnešních běţných 8 

hodin spíše k 8.30 či 9 hodinám. Vědci zabývající se touto 

problematikou jiţ prokázali, ţe děti, které nemají dostatek 

spánku během svého růstu, jsou méně odolné a mnohem 

náchylnější k nemocem. V dospělosti budou častěji trpět nejen 

poruchami spánku a neurózami. Je třeba upozornit, ţe zvýšené 

nároky na délku spánku se netýkají pouze menších dětí, ale i 

dospívajících dětí v pubertálním věku. 

Malé děti mají přirozenou dobu spánku mezi devátou večer a 

sedmou ráno, zatímco adolescenti mezi půlnocí a devátou. 

V podstatě tak nutíme jejich organismus reagovat jako při 

vyrovnávání časových rozdílů. 

Studie zabývající se lidskými biorytmy jasně prokazují, ţe se 

děti nejlépe koncentrují a přijímají nové vědomosti v době mezi 

9. a 11. hodinou dopolední, tedy v době, kdy naše děti mají uţ 

za sebou 2 hodiny výuky. Jejich učitelé sami vidí, ţe ta první 

vyučovací hodina je prozívaná a pro výuku ztracená. 

Vše nasvědčuje tomu, ţe pozdější nástup do školy by 

dětskému organismu vyhovoval lépe. 

Mnoho rodičů našich školáků by uvítalo, kdyby došlo k posunu 

začátku vyučování, zároveň si samozřejmě uvědomují otázku 

dopravy dojíţdějících školáků. Jako oboustranně vhodný 

kompromis se jeví začínat v 7.45. 

Jak sdělil zástupce společnosti OREDO, která má v současnosti 

na starosti veškerou regionální dopravu, jsou schopni měnit 

grafikon jízdního řádu 2 měsíce před poţadovanou změnou. 

V našem případě by se tento posun prakticky nedotkl 

odpoledních spojů. Školáci by odjíţděli stejnými autobusy jako 

dosud.  

Tato malá změna by umoţnila i dojíţdějícím dětem příjemnější 

ranní cestu do školy a jejich odpolední aktivity tím zůstanou 

nedotčeny. 

Domnívám se, ţe zdravý vývoj našich dětí leţí na srdci 

kaţdému rodiči. 

PharmDr. Jitka Mičulková 



Dne 15. 10. 2011 se uskutečnil 

v místním kostele Sv. Filipa a Jakuba 

Benefiční koncert. Kytarový koncert obou 

protagonistů, jak pana Prof. Milana 

Zelenky, tak i jeho syna Vileméma 

Zelenky byl i díky atmosféře a úţasné 

akustice kostela překrásný. Velké dík 

patří právě panu Prof. M. Zelenkovi, za 

nápad uskutečnit Benefiční koncert 

na opravy místního kostela. 

Sešli jsme se v poměrně hojném počtu. 

Tímto všem děkuji za účast, ale hlavně těm, kteří přispěli 

finanční částkou na opravy kostela. Celková vybraná částka 

byla krásných 12 365,-Kč. Tímto ale sbírka nekončí! I nadále je 

moţnost v místním kostele přispět na tyto opravy. 

Ještě jednou moc děkuji za podporu tohoto projektu. 

Za kulturní komisi Ţaneta Lupoměstská 

P O D Ě K O V Á N Í  

Stránka 4 T R H O V O K A M E N I C K Ý  O B Č A S N Í K  

O Z N Á M E N Í  K U L T U R N Í  K O M I S E  

Trhovokameničák v Royal Air Force 

Jedním z těch, kterým bude věnován nový památník, je Karel 

Bergman, za druhé světové války příslušník československého 

zahraničního odboje. 

Narodil se 2. 9. 1902 v Trhové Kamenici čp. 36 v rodině 

továrníka, starosty a mecenáše Maxmiliana Bergmana. Po 

absolvování obecné školy v Trhové Kamenici pokračoval, podle 

dostupných archivních materiálů, na měšťanské škole v Praze, 

kde posléze vystudoval i obchodní akademii. Ve studiu pak 

v letech 1921 aţ 1923 pokračoval na večerní škole University 

New York. V této době uţ byl prokuristou a posléze majitelem 

vlasařské firmy Jindřicha Bergmana syn, zaměstnávající 

mnoho lidí z Trhové Kamenice a okolí, dodávající vlasové síťky i 

anglické královně. 

Aby se vyhnul nebezpečí, které po okupaci hrozilo ţidům, 

odešel v roce 1939 do zahraničí. 

Jeho cesta vedla do Velké Británie, kde do vypuknutí války 

pracoval, a poté se přihlásil do československé armády. Tam 

byl zařazen 30. 3. 1941 v hodnosti vojína, respektive AC2 

(nováček druhé třídy). Na počátku září byl poprvé povýšen, a to 

do československé hodnosti svobodník, o měsíc později i 

v hodnosti anglické, kdy se z něj stal AC1 (nováček první třídy) 

(Dvojí hodnost, československou i britskou, měli všichni naši 

příslušníci RAF). První den roku 1942 se stal příslušníkem 

československé 312. stíhací perutě a o měsíc později, 

1.2.1942, byl povýšen na desátníka v československé i britské 

hodnosti. V únoru se na měsíc vrátil do tzv. československého 

depotu, který přiděloval vojáky do dalších jednotek, aby se pak 

vrátil k 312. peruti, tentokrát na letiště Exeter. V červnu toho 

roku byl zařazen jako technický tlumočník a toto přidělení mu 

zůstalo aţ do konce války. Oproti tomu se ale opět změnila 

jeho hodnost. První zářijový den roku 1942 byl povýšen na 

serţanta RAF a posléze na četaře československé zahraniční 

armády. Uţ v hodnosti rotného byl v září 1943 přidělen 

k Velitelství stíhacího letectva jako tlumočník. Zde měl za úkol 

nejen tlumočit, ale i překládat dopisy pro českého velitele plk. 

Dudu. Také vedl kartotéku letců u našeho stíhacího oddělení. 

Překládal také nové rozkazy, oznámení a další dokumenty od 

Velitelství. 

Válku ukončil v hodnosti nadporučíka letectva, do které byl 

povýšen 7. 9. 1945, kdy uţ byl dle svých vojenských záznamů 

N A P S A L I  J S T E  N Á M  

Jiţ v květnu jsme přijali za člena kulturní komise pana 

Bohumila Hospodku. Je nám dobrým poradcem ohledně 

historie Trhové Kamenice a spolu s ostatními členy se podílí na 

přípravě všech akcí, konaných kulturní komisí. 

Předsedkyně komise Hana Měkotová 
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několik dní demobilizován. Poté se vrátil do Trhové Kamenice, 

spolu s Věrou Bauerovou Fuchsovou jako jediní přeţivší ţidé. 

Zde kde měl působit jako národní správce své firmy, která mu 

byla zabavena nacisty. V Praze se setkal s kamarádkou Anny a 

Věry Bauerové Fuchsové, Annou Nathanovou, která přeţila 

několik koncentračních táborů a se kterou se 20. února 1948 

oţenil. Adoptoval i její dceru Evu. 

Protoţe uţ bylo zřejmé, ţe v Československu převezmou moc 

komunisté, zaţádali si manţelé Bergmanovi o vystěhování, coţ 

se jim s obtíţemi povedlo. Původně měli zamířeno přes Velkou 

Británii a Spojené státy americké do Kanady, kde měl Karel 

Bergman přislíbené zaměstnání, ale na cestě dostal nabídku 

pracovat v jiţním Walesu v továrně, kterou posléze koupil. 

Karel Bergman zemřel 14. září 1983 na londýnském letišti a 

jeho popel byl rozptýlen na ţidovském hřbitově v Dřevíkově. 

Za svou sluţbu v Royal Air Force byl vyznamenán 

československou vojenskou medailí „Za zásluhy― II. stupně, 

československou mededailí „Za chrabrost před nepřítelem―, 

„Pamětní medailí československé armády v zahraničí― a 

britskými „Defence Medal― a „1st Good Conduct Badge―. 

Text: Filip Procházka 

realizátor památníku 

zakladatel KVH 276th Sqdn (reenacted) RAF, o.s. 

www.europeanbattlefield.net/276 

filip@europeanbattlefield.net 

777 220 517 

Foto: archiv Evy Clarke 

M A T E Ř I N K A  

Mateřinka ve fotografiích 

Je sice tradicí, ţe na výlety se jezdí koncem školního roku, my 

jsme se ale rozhodli zpestřit si jeho začátek. 

A při příleţitosti Mezinárodního dne zvířat (4. 10.) jsme se 

vypravili do Chrudimi na chovatelskou a pěstitelskou výstavu 

pořádanou Střední zemědělskou školou (SŠZ a VOŠ). 

K vidění toho bylo opravdu hodně. Ve venkovním areálu byla 

vystavena zemědělská technika. 

Ale nadšení dětí si získala ţivá zvířátka: králíci, slepice a 

holoubci nejrůznějších barev a druhů, které si mohly zblízka 

prohlédnout i pohladit. 

Nechyběly ani husy, kachny, krocan a krůta, koza kamerunská a telátko. 
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V budově školy děti ochutnaly med a viděly plástve se ţivými 

včelami, uctivý respekt pak vzbudily pozornost 

několikametrové krajty tygrované, které jsou zřejmě miláčky 

zdejších studentů a i naši odváţlivci si je mohli pohladit. 

Voňavá a pestrá byla výstava ovoce a zeleniny, hlavně jablíček, 

dětem se líbily i bonsaje a květinové dekorace a v kabinetu 

biologie je nadchly kostry dinosaurů – prasete, koně, býka 

apod. 

Potom jsme odjeli na blízký školní statek, viděli čerstvě 

narozená selátka, kravičky a koně nachystané k vyjíţďce. 

Nezmokli jsme ani nezmrzli a slíbili si, ţe za rok zase 

přijedeme. 

Š K O L A  

Třídíme odpad 

V pátek 14. října se ve všech devíti třídách konala beseda „S 

Tondou Obalem na cestách―, kterou uspořádala praţská 

společnost EKO – KOM, a. s. 

Ţáci si připomněli, jak a proč správně odpad třídit a kde najít 

informace o jeho třídění. Pro některé zúčastněné bylo 

překvapením, ţe na barevných sběrných nádobách objevíme 

informace, podle kterých bychom se měli při třídění odpadu 

řídit (na kontejnerech jsou totiţ umístěny nálepky, které 

přesně popisují, co do nich patří a co ne). Všichni byli 

upozorněni na to, ţe vytříděný odpad nesmí obsahovat zbytky 

potravin a chemikálií. Ţáci byli dále poučeni o likvidaci 

ostatních odpadů (objemné odpady, pneumatiky, 

elektrospotřebiče, nebezpečné odpady, stavební suť, kovy 

a podobně), které můţeme odváţet do tzv. sběrných dvorů 

nebo odevzdat při mobilních svozech objemných a 

nebezpečných odpadů. Dále se děti seznámily s tím, kam 

ukládat bioodpad v případě, ţe v obci na něj nejsou sběrné 

nádoby. Chlapci a děvčata si uvědomili, ţe tříděním odpadů 

pomáháme šetřit primární zdroje surovin, energie a ţivotní 

prostředí. Pokud budeme odpady třídit uţ při jejich vzniku, 

umoţníme tím jejich další vyuţití a recyklaci. Všichni se 

dozvěděli, ţe vytříděné odpady z barevných kontejnerů odváţí 

svozové firmy na dotřiďovací linky, kde se dotřiďují a upravují 

na druhotnou surovinu pro další zpracování. Pomocí procesu 

recyklace se tak vyrábí buď úplně nové výrobky, nebo se 

přidávají k dalším surovinám pro výrobu nových předmětů. Na 

závěr všichni obdrţeli nějaký druh odpadu, který vhodili do 

správné sběrné nádoby.  
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Minulý měsíc pozval prezident Václav Klaus papeţe Benedikta 

XVI. na oslavu 1150. výročí příchodu sv. Cyrila a Metoděje na 

Velkou Moravu, které proběhne v roce 2013 na Velehradě. 

Důvodem pozvání je význam cyrilometodějské misie, který 

se netýká jen naší země, ale měl ohlas i v zemích Balkánu, 

kam se po Metodějově smrti uchýlili jeho ţáci. Dějinná role, 

kterou plnil Cyril a Metoděj, byla slavnostně potvrzena jiţ 

předchozím papeţem Janem Pavlem II., který je prohlásil, 

vedle svatého Benedikta, za spolupatrony Evropy. 

Metoděj po smrti svého bratra Cyrila narazil na odpor 

franckých misionářů, kteří jej uvěznili. Kdyţ byl roku 873 

osvobozen, začal aktivně formovat skupinu svých učedníků. 

Nejbliţší mu byli Gorazd, Klement, Naum, Sáva a Angelár. 

Metoděj, ještě předtím neţ zemřel (r. 885 na Moravě), 

si vybral Gorazda jako svého nástupce na biskupském sídle. 

Tehdy svolal Moravany a představil jim ho slovy: ―Toto je muţ 

svobodný a z vaší země, dobře obeznalý v latinských knihách 

a zboţný. To budiţ Boţí vůle a vaše láska, jakoţ i má.‖ 

Gorazd byl zboţný a vedle staroslovanské a řecké liturgie 

dosáhl znalosti latiny. Dovídáme se o něm ze ţivotopisu 

sepsaného Klimentem. Ten mimo jiné napsal, ţe se kacíři 

domluvili na úkladném zajetí Gorazda, protoţe jeho cesty jsou 

protichůdné jejich vůli a vyčítá jim hříchy. Řekli si: ―Kdyţ ho 

necháme mezi ţivými, tak nám oţije Metod.‖ I zbavili 

ho biskupské moci. 

Jednalo se o nepřátelskou aktivitu německého biskupa 

Vichinga. Ten, po Metodějově smrti, dosáhl toho, ţe kníţe 

Svatopluk dal jeho ţáky ze země vyhnat. Maďaři v roce 907 

Velkomoravskou říši zničili. Vyhnanci z roku 886 doputovali 

přes Chorvatsko a Srbsko do Bulharska, kde pokračovali v 

hlásání evangelia. Bulharsko do jejich příchodu bylo údajně 

polobarbarskou zemí, jejíţ pokřesťanštění začalo v IX. století. 

Vládnoucí Boris se tehdy rozhodl pro slovanskou liturgii a 

vytvoření domácí hierarchie. Vedle Gorazda je za neméně 

významného Metodějova ţáka uznáván Klement Ochridský, 

který 23 let působil v apoštolátu Velké Moravy. Byl Slovanem, 

vychovaným a vzdělaným, v byzantské škole. Na Velkou 

Moravu přišel s věrozvěsty r.863 a setrval na ní aţ do vyhnání 

v roce 886. Po Cyrilově smrti sepsal jeho ţivotopis. Je označen 

za velmi vzdělaného muţe. Společně s Gorazdem hájili před 

Svatoplukem učení slovanských věrozvěstů. 

S Klementem k Dunaji a do Bělehradu šli Naum a Angelár. 

Tam se dostali ke kníţeti Borisovi. Tomu přišli vhod pro 

plánovaný záměr uvedení slovanské kultury a bohosluţby do 

země. Klementa s dalšími hlasateli evangelia poslal na západ 

Makedonie, k Ochridskému jezeru, aby šířili křesťanské učení 

mezi okolními obyvateli. Klement tam otvíral základní i vysoké 

školy, včetně škol pro bohoslovce. Ve škole byl velmi aktivní 

při výuce. Četl a psal knihy, v noci se modlil. Sepsaných kázání 

se dochovalo 30. Při svém poslání vnímal i širší potřeby 

obyvatel a dokonce rouboval na ovocné stromy odrůdy z 

Řecka. 

V roce 893 ho car Simon jmenoval ochridským biskupem. Byl 

jím aţ do dne smrti, 27. 7. 916. Poslední dny ţivota trávil v 

klášteře sv. Pantelejmona v Ochridu, který zaloţil 

a do tamního chrámu byl pochován. 

Pavel Čtvrtečka 

F A R N Í  O K É N K O  

Ţáci si v oblasti třídění odpadů prohloubili znalosti, které 

mohou prakticky vyuţívat v běţném ţivotě. 

Mgr. Lýdie Karská 
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PŘIPRAVUJEME NA PROSINEC 

 2. 12. Muţi v naději 

 9. 12. Ocelová pěst 

 16. 12. Ošetřovatel 

K I N O  

4. listopadu 

v 18 hod 

Šmoulové 

Film USA. Nejšmoulovatější 

dobrodruţství všech dob. 
Ţánr: rodinná komedie, ani-

movaný film 
Délka filmu: 102 minut 

Mládeţi 

přístupno 

Vstupné 

30/50,-Kč 

11. listopa-

du 

v 18 hod 

Captain America: 

První Avanger 

Film USA od studia, které 

natočilo filmy Ironman a 

Thor. 
Ţánr: akční sci-fi 
Délka filmu: 124 minut 

Mládeţi 

přístupno 

Vstupné 

20/40,-Kč 

18. listopa-

du 

v 18 hod 

Kovbojové a vetřelci 

Film USA. Uţ zase na nás 

útočí mimozemšťané. 
Ţánr: akční sci-fi 
Délka filmu: 118 minut 

Mládeţi 

přístupno 

Vstupné 

20/40,-Kč 

25. listopa-

du 

v 18 hod 

Planeta opic 

Film USA. Místo evoluce… 
Ţánr: akční sci-fi 
Délka filmu: 105 minut 

Mládeţi 

přístupno  

Vstupné 

30/50,-Kč 

A K T U Á L N Í  P O Z V Á N K Y  D O  K A M E N I C E  I  O K O L Í  

 ZÁJEZD DO VINNÉHO SKLÍPKU 

Zveme vás k návštěvě vinného sklípku ve Velkých Bílovicích 

v pátek 9. prosince 2011. Odjezd z náměstí v Trhové Kamenici 

v 15 hodin. 

Cena zájezdu je 300,- Kč za osobu (doprava a konzumace 

vína). Kvalitní sudová vína 

pro sebe i známé můţete 

zakoupit do vlastních nádob 

za 35,-Kč/litr. V nabídce je 

i prodej destilátů. Vánoce si 

blíţí… 

Závazné přihlášky přijímá 

paní Hana Měkotová 

(prodejna samoobsluhy) do 

12. listopadu. 

 ORLOVNA 

Úterý 8. listopadu od 18.00 hodin: „VE DVOU SE TO LÉPE 

TÁHNE―. Hudebně zábavný pořad, ve kterém se diváci budou 

moci znovu setkat s jedinečným a nezaměnitelným humorem 

Zdeňka Izera. Jako vţdy přijdou na řadu oblíbené parodie 

televizních pořadů, zábavných soutěţí a imitování celé řady 

populárních českých i zahraničních zpěváků a zpěvaček, 

vystoupení je opět obohacené nejrůznějšími zábavnými 

kostýmy a převleky. Partnerkou Zdeňka Izera v tomto 

programu je skvělá zpěvačka Šárka Vaňková. 

19. – 22. listopadu: „HLINECKÉ MEDOVÉ DNY― 

Včelařská výstava o ţivotě včel a jejich významu pro člověka. 

Moţnost zakoupení různých druhů medů, medovin, svíček, 

kosmetiky, perníčků apod. Ukázky tradičních řemesel. 

Přednáška na téma ošetřování včelstev během roku. 
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 MULTIFINKČNÍ CENTRUM 

Čtvrtek 24. listopadu od 12.00 hodin: „DEN OTEVŘENÝCH 

DVEŘÍ―, moţnost prohlédnout si celé Multifunkční centrum 

téměř od sklepa po půdu, včetně doprovodné výstavy pod 

názvem „Největší zázemí pro dítě je zdravý táta―. 

Prohlídky budou probíhat od 

12.00 hodin vţdy v celou 

hodinu aţ do 17.00 hodin, kdy 

vychází poslední skupina. 

Pátek 25. listopadu od 19.00 

hodin: „VĚRA ŠPINAROVÁ― se 

skupinou „ADAMA PAVLÍKA―. 

Slavnostní koncert jedné 

z nejvýraznějších osobností 

české hudební scény u příleţitosti zahájení provozu 

Multifunkčního centra Hlinsko. 

23. listopadu – 21. prosince: „NEJVĚTŠÍ ZÁZEMÍ PRO DÍTĚ JE 

ZDRAVÝ TÁTA―, výstava fotografií slavných tatínků s jejich 

dětmi rámci projektu prevence onkologických nádorů. 

Otevřeno: Pondělí – Pátek 8.00 – 12.00 , 13.00 – 15.30 

hodin. 

 BETLÉM HLINSKO 

Úterý 8. listopadu – 30. listopadu: „ŠŤASTNÉ STÁŘÍ OČIMA 

DĚTÍ―. Výstava dětských kreseb na téma šťastného stáří 

v domku č.p. 362, připravená ve spolupráci s Domovem 

seniorů Drachtinka. Vernisáţ 8. listopadu v 17 hodin. 

 KD HERÁLEC 

Sobota 5. listopadu od 20.00 hodin: „ZIMNÍ RYCHTÁŘ FEST―, 

skupiny: Škwor, Imodium a Queens of 

Everything. 

Sobota 19. listopadu od 20.00 hodin: 

„CHINASKI― 

Sobota 3. prosince od 20.00 hodin: 

„MIKULÁŠSKÁ ZÁBAVA― se skupinou 

NORMAL 03 

 PAMÁTNÍK V LEŢÁKÁCH 

4. listopadu od 18.00 hodin: „KŘESLO PRO VÁCLAVA VYDRU―. 

Večerem provází Robert Tamchyna. Hudební doprovod – Alena 

Strouhalová, klavír. 

 KULTURNĚ-SPOLEČENSKÉ CENTRUM HOLETÍN 

4. – 7. listopadu od 15 do 17 hodin: „BURZA OBLEČENÍ, 

HRAČEK, SPORTOVNÍCHA JINÝCH POTŘEB― 

Sobota 19. listopadu od 9 do 16 hodin:  „VÁNOČNÍ JARMARK― 

Na prosinec se připravuje 

V á n o č n í  k o n c e r t 

pardubického dětského 

sboru IUVENTUS Cantans, bude se konat v neděli 11. 12. 2011 od 

17.00 hodin. 

Aktuální dění ze ţivota včel 

V zářijovém občasníku, kdy vyšel úvodní díl našeho malého 

seriálu o včelách, jste si mohli přečíst informace o základní 

organizaci, počtu včelařů a včelstev a včelím společenství. 

Tentokrát se dozvíte něco málo o činnosti včelařů na konci 

sezóny. 

V září a v říjnu byla práce včelaře trochu jiná neţ v letních 

měsících, kdy probíhalo medobraní. Úroda medu byla letos 

nadprůměrná a včelaři jsou většinou spokojeni. Je tedy na 

čase oplatit včelkám jejich úsilí a pilnou práci. 

Protoţe vytáčením medu bereme včelstvům potravu, je nutné 

dbát na jejich dostatečné nakrmení pro dobré přezimování. 

Vůně cukru ale lákala nezvané vosí návštěvnice. Ty obtěţovaly 

nejen při běţném pobytu na zahradě, ale ohroţovaly i některá 

včelstva. Naší jedinou zbraní (kromě plácačky) byly lapače vos 

vyrobené z PET lahví naplněných vodou s pivem. 

Při prohlídkách včelínů a včelnic kontrolovali včelaři zateplení 

úlů a zábrany proti myším a dalším škůdcům. 

V Č E L A Ř E N Í  N A  T R H O V O K A M E N I C K U  
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Pro dobrou kondici včelstev musíme dodrţovat zásady a 

postupy povinného ošetření proti varroáze. Aplikace léčiv se 

provádí na podzim, kdy jiţ není ve včelstvech med určený ke 

konzumaci a riziko reziduí v medu je minimální. Od srpna do 

září byly ve včelstvech umístěny gabonové pásky a na konci 

října jsme provedli plošné ošetření včelstev aerosolem. Další 

takové ošetření proběhne na začátku prosince. 

S ranními mrazíky přišel listopad a včely jsou jiţ připravené k 

zimování. 

V příštím článku si povíme podrobně o včelích produktech. 

Bc. Štěpán Doubal, předseda ZO ČSV, o. s. Trhová Kamenice 

Listopad – také září, ţluté a červené barvy přibývá, zelené 

ve všech moţných odstínech ubývá. Ta hra barev vyniká 

nade vše několika okamţiky posledních slunečných dní, 

jinak je pestrost palety kolem nás prodchnuta tak trochu 

nostalgií za končícím rokem. Náladovost umocňují stále 

častější mlţné opary nad krajinou,… a to vše nám napovídá, 

ţe se příroda začíná ukládat ke spánku,… a ne, ţe se také 

necháte ukolébat do sladkého nicnedělání. 

 Před přenesením nádobových rostlin do místnosti, 

kde budou zimovat, je nutné je pečlivě prohlédnout, 

aby se na nich nevyskytoval ţádný škůdce. V případě 

potřeby ošetření lze toto provést přípravky typu 

Karate, Decis, Mospilan,… a aţ po čase takto 

ošetřené uloţit do místnosti v domě nebo ošetřit 

přípravkem na přírodní bázi Rock Effect. 

 Nechemická ochrana ovocných stromů proti 

píďalkám spočívá v tom, ţe na kmeny a opěrné kůly 

umístíme lepové pásy. Neokřídlené samičky potom 

nemohou přelézt do koruny stromů, aby tam 

nakladly vajíčka. 

 Budeme-li pro příští rok uvaţovat se zakládáním 

nového záhonu, je dobré se jiţ nyní pustit do jeho 

přípravy. Přidáme kompost či vyzrálý hnůj a půdu 

důkladně zryjeme. 

 Ještě neţ přijdou mrazy, nasypeme kolem kaţdé 

růţe 10 aţ 15 cm vysokou hromádku kompostu 

nebo zeminy a výhony střechovitě zakryjeme 

chvojím. 

 S řezem korunky ovocných stromků, nově 

vysazených na podzim, počkáme na jaro, řezná rána 

se na jaře lépe zacelí. 

 Nyní je rovněţ období pro přípravu dřevnatých řízků 

dlouhověkých keřů, jako vrb, tavolníků, ptačího zobu 

a podobně. Nastříháme si 20 – 30 cm dlouhé části 

větví, které na jaře zakoření v zemi, přes zimu 

je uloţíme bedýnky s vlhkým pískem. 

 Do zahrad, k obydlím a na obvyklá místa se stahují 

zpěvní ptáčci, kteří nám budou společníky po celou 

zimu. Nezapomínejte na ně a uţ nyní je zvykejte na 

to, ţe u vás budou po celou zimu vítanými hosty. 

Slunečnicové semínko, proso, len,… určitě 

nezůstanou bez povšimnutí. 

ZAJÍMAVOSTI 

Slivoň trnitá, trnka (Prunus spinosa) 

Trnka je naším domácím keřem. Vyhledává slunná místa na 

stráních a kolem cest, nejlépe na vápenitých půdách, ale 

poradí si s nejrůznějšími podmínkami. Výborně snáší sucho. 

Keř krásně kvete na holých větvích, listy se objevují aţ 

později. Na konci léta dozrávají na keři modročerné ojíněné 

peckovičky – dobře známé trnky, které jsou vyhledávanou 

potravou ptáků. Pro ptactvo má tento keř i další výhodu – 

tvoří neprostupné trnité houští, vysoké aţ 4 metry, ideální k 

hnízdění. Tato vlastnost je vyuţitelná i pro toho, kdo chce 

mít kolem pozemku opravdu neproniknutelný ţivý plot. 

Plody mají vysoký obsah vitamínu C a nejlépe poţivatelné 

jsou po prvních mrazících, kdy ztrácejí svou trpkou chuť. 

Zpracovávají se na šťávy, marmelády, likéry a kořalky. 

Tvrdé, jemně vláknité dřevo trnky je dobré na soustruţení, 

vyráběly se z něj hole. V minulosti byly trnky ovocem 

chudých lidí, dětí především přemrzlé se pekly na ohni a po 

prvních mrazících se z trnek vařily kompoty. Připravovalo se 

z nich dezertní víno, které chutí připomínalo portské. Víno 

se pouţívalo jako mírné diuretikum. V březnu a dubnu se 

sbírá květ trnky, který se suší při teplotě do 40°C. Flavonidy 

z květů působí močopudně a odstraňují sodík, sniţují 

propustnost krevních vlásečnic, mírní zánětlivé reakce, 

pozitivně působí na odstranění odpadních látek močí, 

R A D Y  P R O  Z A H R Á D K Á Ř E  
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zlepšují metabolismus. Lţička sušené květní drogy se 

pouţívá na jeden šálek záparu. Uţívá se třikrát denně. Pro 

zvýšení močopudného účinku se kombinuje s listem břízy, 

květem černého bezu apod. Plody se pouţívají při 

poruchách trávení a průjmech, pro tyto účely se sbírají jiţ v 

srpnu a září. 

Při výsadbě trnky vyberte místo, kde nebude vadit její 

rozrůstání se do šířky kořenovými odnoţemi. Do malých 

zahrad asi nebude příliš vhodná, ve větších ji lze umístit do 

vzdálenější zóny od domu, třeba k plotu. Do volné přírody je 

velmi vhodná díky poskytování útočiště ptactvu. Slivoň 

trnitá je také významná medonosná rostlina. 

Existují kultivary trnky jako „Plena― s plnými květy, nebo 

„Purpurea― s purpurovou barvou květů, ale lze doporučit 

pouţívání klasický druhů. Ty seţeneme jen ve školkách 

zaměřené na původní druhy dřevin. Naštěstí se snadno 

mnoţí kořenovými odnoţemi (odkopky), kterých je okolo 

kaţdého divoce rostoucího keře dostatek. Odebírají se v 

době vegetačního klidu. Oddělené rostlince musíte 

po odrýpnutí hodně zkrátit větve a co nejrychleji ji zasadit a 

zalít, aby se snáze ujala. Nesmí zaschnout ani při přepravě, 

zabalte ji proto do mokrých novin a plastové tašky. Je dobré 

zdůraznit, ţe vyrýpávání celých rostlin (jakéhokoliv druhu) z 

přírody je vandalismus, ale odebírání odnoţí z 

nechráněných druhů, které nebude mít ţádný negativní 

dopad na mateční rostlinu, je přijatelné. 

P O K R A Č O V Á N Í  Z E  S T R .  1  

dýchám já, celá rodina i sousedé. 

Co „vyleze― z komína při pálení uhlí a odpadků? 

 Při vytápění uhlím (60q za rok) vyprodukuje průměrná 

domácnost aţ 150kg SO2 (při vytápění dřevem 20x méně, 

plynem 0kg) 

Čím škodí Oxidy síry: Dráţdí dýchací cesty, ve vyšších 

koncentracích způsobují poškození plic 

 Při pálení PET lahví (Polypropylen (PP), polyethylen (PE), 

PET, guma) vznikají polycyklické aromatické uhlovodíky 

(PAU) 

Čím škodí PAU: Mají rakovinotvorné, toxické (ledviny, játra) a 

mutagenní vlastnosti. Dlouhodobě se hromadí v těle 

 Při pálení PVC (linoleum, plastové obaly, starší plastové 

lahve atd.): Fosgen, plynný chlor, – naleptání dýchacích 

cest, bojový plyn (!) 

Vznikají dioxiny – prokázané rakovinotvorné účinky, vývojové a 

imunitní vady 

Chlorovodíková kyselina – závaţné nemoci dýchacích cest 

 Při pálení dřevotřísky (v TK aktuální !!!), koberce, tapet 

vzniká formaldehyd a další aldehydy 
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Jako doklad rané činnosti Skauta v Trhové Kamenici existuje 

toto krásné poděkování trhovokamenické městské radě za 

převzetí patronátu nad skautskou slavností pořádanou 

trhovokamenickým a hlineckým střediskem skautů dne 22. 

července 1928. 

Zmínil jsem uţ, ţe v roce 1922 byly pořádány Jubilejní 

skautské slavnosti na Císařském ostrově v Praze. Před deseti 

lety, v roce 1912, měl „Svaz― 14 junáků, a v roce 1922 uţ měl 

Svaz 760 oddílů s téměř dvaceti tisíci členy. 

Léta zdárné a tvůrčí 

práce ve skautském 

hnutí ubíhala velice 

rychle, aţ dospěla do 

roku 1931, kdy se 

v Praze konaly 

„Tábory slovanských 

S k a u t ů ― ,  t e d y 

„ S l o v a n s k é 

jamboree―. Účastnilo 

se jich 15000 

skautů a skautek, 

z čehoţ bylo 3000 

cizinců. 

Je zajímavé začíst se 

do  skau tsk éh o 

deníku jednoho z 

účastníků takového 

tábora z onoho roku 

1931: 

„28. června 1931. Ráno se nastupuje k holdu presidentu 

Osvoboditeli T. G. Masarykovi. 

V 9 hodin ráno byl dán povel k pochodu. Do čela průvodu 

postavila se čestná četa 5. oddílu, za ní nesena 

S L O U P E K  H I S T O R I E  

Čím škodí formaldehydy: Rakovinotvorné a mutagenní účinky, 

dráţdí oči a plíce, působí alergie. 

 Při pálení dřeva z demolice (rozbitý nábytek, chemicky 

ošetřené dřevo, dřevotříska, nápojové kartony) vznikají 

dioxiny, furany a další chlororganické látky 

Čím škodí: Rakovinotvorné, dlouhodobé působení vede k 

poškození imunitního a nervového systému, změnám 

hormonálního systému (zejména štítné ţlázy) a reprodukčních 

funkcí. Dlouhodobě se hromadí v těle. 

 Při pálení celobarevných letáků (časopisy, nápojové kartony 

- tetrapak) vznikají těţké kovy 

Čím škodí: Toxické, do různé míry rakovinotvorné. Mohou 

způsobovat vrozené vady 

Pokud je to tak „hrozné―, jak docílit zlepšení?  

Na rozdíl od jiných problémů, je tento plně v našich rukou. 

Protoţe právě ruce obyvatel Trhové Kamenice se téměř 

stoprocentně podílejí na tomto „jevu―. Bohuţel zákon na postih 

domácích „čudičů― (travičů) není (zatím).  

Tedy nezbývá neţ být aktivní sám, slušně upozorňovat, 

vysvětlovat a kdyţ nenastane ţádné zlepšení tak si stěţovat. 

Jaká má práva ten, kdo je obtěţován tímto znečištěním, je 

uvedeno zde: http://www.ekoporadna.cz/wiki/doku.php?

id=znecisteni:jak_postupovat_pokud_nas_obtezuje_zapachem

_ci_kourem_soused. 

Nejde totiţ o málo, jde o zdraví! 

P O D Ě K O V Á N Í  H L I N E C K Ý C H  
A  T R H O V O K A M E N I C K Ý C H  S K A U T Ů  

M Ě S T S K É  R A D Ě  T R H O V É  K A M E N I C E   

http://www.ekoporadna.cz/wiki/doku.php?id=znecisteni:jak_postupovat_pokud_nas_obtezuje_zapachem_ci_kourem_soused
http://www.ekoporadna.cz/wiki/doku.php?id=znecisteni:jak_postupovat_pokud_nas_obtezuje_zapachem_ci_kourem_soused
http://www.ekoporadna.cz/wiki/doku.php?id=znecisteni:jak_postupovat_pokud_nas_obtezuje_zapachem_ci_kourem_soused
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československá státní vlajka. Pak následovala skupina 

zahraničních hostí a delegátů (Francie, Litva, Lotyšsko, 

Rakousko, Rusko emigranti, Dánsko, Holandsko), za ní 

ústřední rada svazu, náčelnictvo s br. náčelníkem A. B. 

Svojsíkem v čele. Po náčelnictvu začal vlastní průvod skautské 

mládeţe. Zahajovalo jej 1700 polských Harzerů s dvěma 

vlastními hudbami. Za Poláky šli Angličané s druţinou 

malebných Skotů a skupina Angličanek v elegantních 

tmavěmodrých krojích. Pak bouřlivě aklamovaná veliká 

skupina skautů a skautek v národních krojích jihoslovanských 

v čele, za nimi jde Rumunsko, pak Ukrajina, ţupa Košická, 

podkarpatská, trenčianská, podunajská, Maďaři ze Slovenska, 

katoličtí skauti čeští i slovenští, Sant Georgs Pfanpflinder, 

Moravsko-slezská ţupa,Poláci z Těšínska, Bezručova ţupa, 

Telč, Horácko, Znojmo, Masarykova ţupa, Brno, Oldskauti, 

Jiráskova, Riegrova ţupa, Hraničářská ţupa Přemysla oráče, 

Jihočeská, ţupa krále Jiřího z Poděbrad, Plzeňsko, Středočeská 

ţupa a na konec Praha. Praha se dívá, zdraví a pozoruje 

skautskou mládeţ, která tu v pestrých řadách pochoduje na 

staroslavný hrad. 

Na třetím nádvoří je les vlajek, hlava na hlavě. Dvéře na hlavní 

balkón na třetím nádvoří se otevírají a štíhlá postava pana 

presidenta se objevila, za ní br. náčelník. Les vlajek vznesl se 

do výše, skauti nasazují klobouky na hole a zvedají je 

k velkému pozdravu. 

Pak promluvil pan president: 

‘Vítám vás všechny skauty v naší republice a jménem 

republiky. Akceptuji plně váš program a program národnosti a 

lidskosti. Lidskost, lidstvo, není abstraktum. Není lidstvo bez 

národů, není nad národy; lidstvo je ţivá a bude ţivá organisace 

všech národů a států. A proto účinná láska k svému lidu je 

zárukou lidskosti. Vaše metoda skautská a vaše jméno vám 

praví, jak postupovati i v budoucnosti. Vy se snaţíte ţít 

v přírodě. Příroda je prostá a učí vás zdravému oproštění. 

V přírodě se naučíte být praktickými a čestnými. Vám, skautům 

československým, především připomínám, ţe v naší historii 

máme řadu muţů, kteří ve své době svým způsobem hleděli 

uskutečňovat vaše ideály. Alespoň jednoho bych vám měl 

připomenouti: lidového našeho krále Jiříka, který drţel ideál 

věčného míru. ...’ 

Do nového jásotu zazněly velebné tóny národní hymny. Slunce 

vyšlo v plné své kráse a polévalo třetí nádvoří svým tekutým 

zlatem. Pomalu jsme se seřadili a odpochodovali opět 

z hradu.“ (SIC) (Viz - Vosátka Mirko; Skautův rok v přírodě i 

v klubovně; Kropáč a Kucharský; Praha; 1946, str. 32-36 - 

pozn. aut.) 

Pořádaly se velkolepé skautské tábory, srazy a slavnosti, ale 

nebylo výjimkou, ţe se sebrala druţina nebo jen několik jejích 

členů, a vyrazili na výlet. Na jeden takový výlet vzpomínal i 

Bohumil Hospodka (zahradník - pozn. aut.): 

„Vzpomínám si na jednu takovou příhodu - ještě z mých 

klukovských let. To mně bylo moţná tak jedenáct, víc určitě ne. 

To jsme šli tehdy já, Pepek Chmelařů a Miloš Halíku na výlet 

na Rychmburk a na Macochu. Jak jsme tak přicházeli 

k podhradí Rychmburka, uviděli jsme tlupu cikánů. Taková 

hubeňoučká herka byla zapřaţená do vozíku s plachtou samá 

záplata, a nemohla s ním do toho kopce k lesu hnout. No a my, 

jako skauti, jsme šli pomoct tlačit, protoţe pomoc jinému v 

nesnázích jsme přísahali. Vytlačili sme jim ten vozík aţ na 

kopec a oni, abysme večer přišli k nim do tábora. To víte, byli 

to cikáni, moc jistý jsme si tehdy nebyli, ale šli jsme. K večeři 

byla husa pečená v jílu. Dobrá! Asi kradená. Po jídle jsme se 

rozloučili a šli do svého tábora.“ 

… na pokračování se můţete těšit v příštím občasníku. 

P O D P I S  R E P U B L I K O V É H O  N Á Č E L N Í K A  S K A U T Ů  

O B S A H  Z A J I Š Ť U J E  A  Z P R A C O V Á V Á  V E  S P O L U P R Á C I  S  Ú Ř A D E M  M Ě S T Y S E  T R H O V É  
K A M E N I C E  I N G .  B L A N K A  N Ě M C O V Á .  
U Z Á V Ě R K A  P Ř Í Š T Í H O  Č Í S L A  B U D E  V E  S T Ř E D U  2 3 .  L I S T O P A D U  2 0 1 1 .  
 
P O D N Ě T Y  A  P Ř Í S P Ě V K Y  M Ů Ž E T E  P O S Í L A T  N A  E M A I L  I N F O @ T R H O V A K A M E N I C E . C Z .  
O B Č A S N Í K  N A J D E T E  T A K É  N A  W W W . T R H O V A K A M E N I C E . C Z  
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